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Ze srdce děkujeme všem, kteří jakýmkoliv způsobem 

podporují naši kolej a pamatují na ni a na její obyvatele 
ve svých modlitbách! 

 
Velký dík patří také všem, kteří finančně 

podporují vydávání tohoto časopisu, 
zvláště paní Radmile Kolencové, 

profesoru Karlu Skalickému a otci Stanislavu Brožkovi. 
 

Přejeme Vám příjemné léto! 

Foto na titulní straně: Vojtěch Švarc 

Finančně lze přispět na vydávání časopisu také převodem 
na účet koleje v CZK nebo EUR 

 
CZK: 7316032/0800 

IBAN: CZ34 0800 0000 0000 0731 6032 
 

EUR: 7339322/0800  
IBAN: CZ34 0800 0000 0000 0733 9322  

 
Do poznámky, prosím, napište: BRÁZDA 
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ážení čtenáři, 
Možná Vás překvapilo, že toto číslo vychází až na konci 
školního roku a nikoli na Velikonoce; ano, je tomu tak, od 
letošního roku se z Brázdy stává „půlročenka“. Nemusíte 
se však bát, pokud byste přeci jen toužili po častějších 

zprávách z Nepomucena, sledujte naši webovou stránku, kde se čas od 
času objeví nějaký nový článek či fotky z nějaké akce – anebo též naši 
facebookovou stránku, kam přistávají nové příspěvky velmi často. 
 

Za tento půlrok se toho událo opravdu mnoho. Máme za sebou sice jen 
polovinu jubilejního roku (nebo spíš „už“ polovinu), ale zážitků 
opravdu požehnaně. Kromě české národní pouti, která se zde v Římě 
konala na konci března, jsme přímo tady ve Věčném městě mohli být  
svědky okamžiků, které se dotýkaly celé církve: na Velikonoční pondělí 
se vrátil do domu Otce papež František (více se dočtete v článku 
Poslední setkání s papežem Františkem) a následně z konkláve vzešel 
nový Svatý otec, Lev XIV., jehož inaugurace jsme se také účastnili. 
 

Pevně tedy doufám, že Vás toto číslo Brázdy znovu vtáhne do dění 
nejen v naší koleji, ale v celém Římě, „srdci církve“. Vždyť jak píše svatý 
Pavel: „Trpí-li jeden úd, trpí s ním všechny ostatní údy, je-li některý úd 
vyznamenán, všechny ostatní údy se s ním radují.“ (1Kor 12,26) 
 

A na závěr náš oblíbený odstavec: 
 

Děkujeme všem, kteří nejrůznějším způsobem podporují vydávání 
Brázdy i celou naši kolej. Prosím, zachovejte nám přízeň,  nezapomínejte se 
za nás modlit a hezky si odpočiňte při čtení následujících stran! 
 

Krásné a poklidné léto!                                                            Vojtěch Švarc 

ÚVODNÍK 
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ilí čtenáři, po vánočních prázdninách, které jsme strávili 
se svými blízkými v Česku, jsme se opět sešli 
v Nepomucenu, abychom vstoupili do jubilejního 
svatého roku, který vyhlásil papež František s mottem 
„Jsme poutníci naděje.“ 

 

Na svátek Zjevení Páně již tradičně proběhlo v naší koleji žehnání 
pokojů a náš dům se naplnil vůní kadidla, zpěvem vánočních koled 
a veselou náladou. Nedlouho poté, v neděli 12. ledna o slavnosti Křtu 
Páně, jsme zažili opravdu mimořádně radostnou událost, když 
v blízkém kostele farnosti 
Ognissanti přijali své první 
svaté přijímaní děti, které se 
na ně dlouho připravovaly 
společně se svými rodiči 
v naší koleji. Dvě z  dětí 
a dvě maminky byly také 
pokřtěné. 
 

Další slavnostní den u nás 
nastal 26. ledna, kdy byli tři naši bohoslovci, Petr Vršinský, Vojtěch 
Kolář a Tomáš Moučka přijati mezi kandidáty jáhenství a kněžství. 
Ranní mši svaté předsedal Mons. Giuseppe Leanza, který je vyzval, aby 
i nadále naslouchali Božímu hlasu a následovali jej. Den poté, 27. 
ledna, nás svojí návštěvou mile překvapil bývalý alumnus naší koleje 
Jovitus Francis Mwijage, který je dnes biskupem diecéze Bukoba 
v Tanzánii. 
 

KOLEJNÍ DENÍK 
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V polovině února nastal 
den, který by se dal 
nazvat žlutý nebo také 
citrónový. Stromy naší 
zahrady opět nezklamaly 
a přinesly opravdu 
bohatou úrodu, která se 
v kuchyni Nepomucena 
proměnila pod naši-   
ma rukama v bohatou 
zásobu citronové šťávy 

a velké sklenice se naplnily naloženou citrónovou kůrou připravenou 
stát se brzy novou várkou lahodného limoncella. 
 

V neděli 16. února jsme společně oslavili významné životní jubileum, 
50. narozeniny našeho otce spirituála Tomáše Rouleho. Byl to krásný 
večer, Tomáš je známý svým smyslem pro humor a nechyběla tedy 
i nějaká ta legrace. Tomáš dostal darem mimo jiné kapitánskou čepici. 
Můžeme tedy věřit, že nás teď povede ještě jistěji v rozbouře-           
ných vodách našeho 
duchovního hledání. 
 

Ve středu 19. února 
jsme my seminaristé 
navštívili Papežskou 
kolej  Russ icum, 
Pontificio Istituto 
Orientale a kostel 
sv. Antonína Veli-
kého, kde nás vlídně 
přivítal a provedl 
náš dobrý přítel o. Peter Dufka SJ, bývalý místní vicerektor. Bylo to 
milé a obohacující setkání. 
 

V sobotu 8. března, již v postní době, vykonali kněží naší koleje pouť do 
Assisi, kde se společně pomodlili u hrobu sv. Františka, sv. Kláry 
i bl. Carla Acutise, který bude již brzy svatořečen, a zároveň prožili 
krásný den v radostném bratrském společenství. 
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O víkendu 14.-16. března přišel čas na postní duchovní cvičení, která 
jsme již tradičně prožili v klášteře sester trapistek poblíž krásného 
historického městečka Vitorchiano, kde jsme mohli strávit tento čas 
ve ztišení, modlitbě a odpočinku od našich běžných povinností. 
 

Na konci března zažila významnou a prospěšnou změnu také naše 
zahrada. Byly vykáceny staré, již odumřelé palmy a byly vysázeny 
palmy nové.  
 

Od pátku 28. března do 
pondělí 31. března se v Římě 
uskutečnila česká národní 
pouť k svatému jubilejnímu 
roku naděje.  Pro  nás  
bohoslovce to byl čas spojený 
s pomocí při poutnických 
mších svatých a také krásný 
čas setkávání s poutníky, ale 
především s našimi kama-
rády ze seminářů v  Praze 
a Olomouci, kteří také na 
pouť přijeli. Měli jsme též 
možnost poznat nové spo-
lubratry nebo promluvit se 
svými otci biskupy. Při-
cestovalo asi dva tisíce pout-
níků, zážitků bylo mnoho, 
mně se například vrylo do 
paměti krásné hudební vy-
stoupení při mši svaté v Lateránské bazilice nebo milé setkání 
s některými poutníky.  Na závěr pouti jsme také pogratulovali otci 
Romanu Czudkovi, který s Nepomucenem spojil velký kus svého života 
a oslavil letos také své významné životní jubileum. 
 

Během velikonočních prázdnin nás zastihla zpráva o úmrtí papeže 
Františka. Když jsem se to dozvěděl, hned jsem spatřoval nadějeplné 
znamení v tom, že Svatý otec zemřel ve chvíli, kdy slavíme Kristovo 
vzkříšení. Pohřbu se zúčastnili naši bohoslovci, kteří zůstali v Římě 
nebo dokázali přicestovat, naši představení, biskupové a státní 
představitelé v čele s premiérem Petrem Fialou. 
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Na začátku května jsme 
společně s našimi předsta-
venými vyrazili na dlouho 
očekávaný čtyřdenní výlet 
na jih Itálie, do přímoř-
ského města Brindisi 
a okolí. Viděli jsme tam 
mnoho krásného, nádher-
né kostely a baziliky, moře 
a krásná města. Byli jsme 
mile překvapeni pohostin-
ností místních lidí a zažili jsme i milá setkání s místními kněžími, kteří 
na nás zapůsobili svojí opravdovostí. Mně osobně se moc líbilo, když 
jsme se zúčastnili poutní slavnosti na svátek apoštolů sv. Filipa 
a Jakuba v městečku Diso, které bylo k tomuto svátku okrášlené 
nádhernou světelnou výzdobou ozařující večer celé centrum. 
 

Další významnou událostí letošního roku, které jsme samozřejmě 

věnovali velkou pozornost, byla volba nového papeže a s ní spojené 

očekávání. Když se pak konečně a vlastně dost brzy objevil nad 

Sixtinskou kaplí bílý kouř, zavládlo nadšení a spěchali jsme 

s radostným voláním 

„Habemus papam!“  

na Svatopetrské ná-

městí. Nový papež 

Lev XIV. zvolený  

v den 80. výročí u-

končení druhé svě-

tové války, hned dů-

razně vyzýval k mí-

ru a přál celému světu Boží pokoj. Kéž by svět uposlechl jeho hlasu a 

ustalo ve světě násilí a války. Kéž mu Pán dá sílu a dary Ducha svatého, 

aby dokázal ve světě rozděleném násilím, vyvolat opravdovou změnu.  

Tomáš Moučka 
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ení žádným tajemstvím, že jsem letos oslavila své 
sedmdesáté narozeniny. Dokonce hned několikrát a moc 
ráda, mohla jsem tak totiž být i se širokou nepomu-
censkou rodinou, která pro mě moc znamená; vždyť jsem 
s ní už více než čtvrt století spojena! Všemu veselí však 

předcházela jedna oslava osobní, vydala jsem se na pouť k Panně Marii 
do Fatimy – byla to má pouť vděčnosti. Byl to dar, který jsem dostala 
v předstihu od dvou kněží, které jsem kdysi dávno v Nepomucenu 
poznala. Nenechali mě v tom a vydali se děkovat Matce Boží se mnou. 
  

Letěli jsme z Říma do Lisabonu, který nás ihned přijal svou přátelskou 
atmosférou, ale o tom až později... 
Odtud jsme vyrazili autobusem do 
nedaleké Fatimy, pak už jen stačilo 
pár kroků a… zažila jsem toho sice už 
mnoho (nezapomínejte, že naroze-
niny, které jsem oslavila, jsou již 
sedmdesáté), ale přesto mi pořád má 
co vyrazit dech. Ohromilo mě veliké 
náměstí, které jako vlna při odlivu 
unáší všechny poutníky ke svému 
zdroji, k místu zjevení. Posvátné ti-
cho nás dovedlo až k malé kapli, kte-
rá se ukrývá ve stínu velké baziliky 
Panny Marie Růžencové. Ihned jsme 
se přidali k lidem ponořeným do 
modlitby s růžencem v rukou. Všich-
ni jsme byli ve Fatimě poprvé, 

MOJE POUŤ DO FATIMY 
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samotné místo jsme příliš neznali, jen jeho příběhy, a přesto jsme 
ihned pochopili, že tato skromná kaple obklopena lidmi na kolenou je 
jeho srdcem. Postupně jsme procházeli i další místa, ale sem jsme se 
opakovaně vraceli. V bazilice Panny Marie jsme se pomodlili u hrobů 
fatimských dětí, kam lidé přinášeli mnoho květin na znamení své 
vděčnosti; i já jsem jim poděkovala za jejich odvahu, se kterou Pannu 
Marii přijali do svých životů, a tím také do těch našich. Polední 
modlitbu růžence, stejně jako mši svatou, jsme prožili ve společenství 
poutníků před sochou Panny Marie, která láskyplně shlíží na každého, 
kdo na ni pohlédne. Odpoledne naše kroky směřovaly dále. Pod sytě 
modrým portugalským nebem jsme se prošli nádhernou křížovou 
cestou až k místu, kde se dětem zjevil Anděl pokoje, aby jim předal 
modlitbu: 
 
„Můj Bože, věřím v Tebe, klaním se Ti, doufám v Tebe a miluji Tě…“ 
  
Tuto modlitbu se modlím každý den už několik let, vůbec by mě 
nenapadlo, že ji budu moci zopakovat i tam, kde má svůj počátek.  
 

Eucharistie znamená díkůvzdání, není proto divu, že na mé pouti 
vděčnosti měla své výjimečné místo. Kromě společné mše svaté 
s ostatními poutníky jsme slavili další mši svatou, tentokrát však jen 
ve třech – úmysly byly dva, jeden na poděkování a druhý za mé rodiče. 

To, co by se očím moh-
lo zdát být skromné, 
pro mě bylo velkolepé. 
Na konci mše svaté 
jsme před svatostán-
kem, před Pánem mé-
ho ž ivota,  zazpíval i  
Te Deum… nebudu nic 
skrývat, já se slzou 
v oku. Chybí mi slova 
k tomu,  abych vám  
odtud popsala své nej-
krásnější prožitky, všech-
no bylo tak niterné… 
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Ale vraťme se k Lisabonu. Nádhera! Myslím si, že jsme tam udělali 
pěkný rozruch, když jsme se, jedna řeholnice a dva kněží, proháněli 
v tuk-tuku (tříkolka typická pro Lisabon), nechali se unášet 
melancholickými melodiemi fada (portugalská lidová hudba), pojídali 
na každém rohu pastel de nata (portugalské koláčky s krémem) a občas 
si dali skleničku portského na místech, kde kopcovité město 
poskytovalo nádherné výhledy. Lisabon není příliš velký a my nebyli 
příliš nenápadní, není proto divu, že na nás pak někteří už zdálky 
mávali.  
 

Nakonec jsem městu zamávala i já, když už jsem seděla v letadle na 
cestě zpět do Říma. Tam v oblacích se člověku vždycky zdá, že je nejen 
tak trochu blíže nebi, ale i Pánu Bohu – jak já jsem mu vděčná! 
 

Uvidíme, kam se vydám za deset let… to má ještě čas. Teď mě znovu 

najdete v naší nepomucenské prádelně. Pokračujeme! Za všechny, se 

kterými se můj život protkl, ze srdce děkuji, modlím se za vás 

a objímám vás!  

s. Bohdana 
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řepište dějiny! 
Před sedmadva-
ceti lety zazněla 
tato věta v Naga-
nu a já si zamiloval 

hokej. Přestože jsem se nikdy 
nepostavil na brusle s hokej-
kou v ruce, život v Nepomu-
cenu mi však hokejový život 
připomněl. 
 
Před lety jsem přišel do Říma na poslední tři roky v „juniorské 
soutěži“. Připravoval jsem se tu na přechod do „dospělácké ligy“. Rado-
val jsem se z nového, a hlavně skvělého trenérského týmu a jejich 
metod při trénincích. I v týmu jsme měli skvělou partu. Na začátku 
jsem měl šest spoluhráčů, ale tým postupně sílil a rostl. 
 

První angažmá jsem dostal v české lize. Krásný čas jsem strávil v Podě-
bradech. Snažil jsem se testovat to, co jsem načerpal v předchozích 
letech. 
 

Velice záhy jsem dostal opravdu nečekanou pozvánku. Čekal mě návrat 
do Říma, do prvního týmu. Ba co víc: nový trenér mužstva se mnou 
počítal na pozici asistenta! Stále žasnu nad jeho odvahou! 
 

S jen pár odehranými zápasy a s ne příliš bohatými zkušenostmi jsem 
znovu odletěl do teplých krajin. Brzy jsem se mohl seznámit s nově 
vybudovaným týmem. Pozoroval jsem práci trenéra i dalšího z asis-

HOKEJOVÉ LOUČENÍ 
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tentů a začínal pomáhat řídit jednotlivé tréninky. Postupně jsem 
objevoval, jak bohatá je k tomu agenda a vše okolo. Ale nalezl jsem 
tady štěstí. 
 

Vloni se vyměnil hlavní trenér a byla pro mě čest navázat i s ním na 
zlepšování týmu. Mohl jsem mu stát po boku a přibližovat, jaké 
tréninkové metody tady používají, a zároveň se zase učit z jeho zkuše-
ností a nových pohledů. 
 

Prožil jsem s týmem už sedm let. Zažili jsme spoustu legrace i pocitů 
radosti z vítězství. Někdy jsem bořil hlavu do rukou se starostmi, co 
ještě máme předat hráčům, aby byli stále lepší, či jak je namotivovat do 
dalších zápasů. Občas jsem se dopustil přešlapů: možná byl příliš 
upjatý na své představy, málo trpělivý či pozorný, anebo jsem snad 
málo tlačit na pilu a nevymáčknul z hráčů ty nejlepší výkony. To už 
umí říct ostatní, kterým se za to či ono omlouvám. 
 

Během let jsem zde poznal spoustu skvělých osobností, které nyní už 
střílejí góly v české lize. Moc rád je potkávám a raduji se, když 
dostávají nové a nové příležitosti a spoluhráči okolo nich jsou šťastní. 
 

S vděčností musím poděkovat za celkem sedm krásných letech proži-
tých zde v zahraničí. Nyní však i pro mě nadešel čas vrátit se do naší 

ligy. Těším se, že budu moct zakotvit u nádherného „stadionu“, přímo 
v centru dění, v Hradci Králové. Doufám, že se tam s Vámi potkáme… 



BRÁZDA 2/2024–2025 

14 

ěhem velikonočních svátků obvykle studenti z Papežské 
koleje Nepomucenum odjíždějí vypomáhat domů nebo do 
italských farností. Přesto na svátky v Římě zůstává 
skupina kněží, sester a spolupracovníků. 
 

O velikonoční neděli jsme jako obyčejně slavili mši svatou v Nepomu-
cenu a hned po ní se vypravili na Náměstí svatého Petra na požehnání 
Urbi et orbi. Za krásného slunečného počasí jsme byli spolu s desít-
kami tisíc dalších poutníků velmi potěšeni, když se na balkóně baziliky 
objevil Svatý otec František. Popřál nám požehnané velikonoční svátky 
a pak přenechal svému ceremoniáři arcibiskupu Ravellimu, aby přečetl 
jeho poselství. Papež František s vypětím sil na závěr udělil v největší 
prostotě a nejkratší formulí apoštolské požehnání a lid jásal. 
 

Na obrazovkách se objevil velmi neobvyklý text: „Papež František za 
chvíli sestoupí na Náměstí svatého Petra, aby pozdravil věřící.“ Proudy 
věřících patrně tento nápis přehlédly a mířily pryč z náměstí. My jsme 
se však rozhodli vypravit opačným směrem blíž k uličkám. Za zhruba 
dvacet minut začal najednou dav aplaudovat: na náměstí se objevil 
papamobil a brázdil připravenými koridory, jak jsme byli vždycky 
zvyklí. Občas se zastavil, aby Svatý otec požehnal dětem. Kolem nás 
projel dvakrát. Aniž bych to tušil, spolu s ostatními jsem si na mobil 
natočil poslední živou vzpomínku na papeže Františka.  
 

V pondělí po desáté hodině jsme dostali zprávu, které jsme po 
předešlém zážitku ani nemohli uvěřit: papež zemřel. Za Svatého otce 
jsme se pomodlili a přemýšleli, co nás asi v dalších dnech čeká. 
 

POSLEDNÍ SETKÁNÍ 
S PAPEŽEM FRANTIŠKEM 
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Jedna z našich tichých otázek zněla, zda nám nezruší mši svatou dlou-
ho dopředu objednanou a plánovanou na další den do Baziliky svatého 
Petra. Žádnou zprávu jsme však nedostali, a tak jsme se druhý den 
vypravili směrem do Vatikánu. 
 

V ulicích už byly vidět první policejní zátarasy, přesto nás na kartičku 
opravňující vstup do Vatikánu nechali projet. Netušili jsme, jak 
prozíravé bylo vydat se na cestu tak brzy. Když jsme od auta směřovali 
k bazilice svatého Petra, všimli jsme si, že u Domu svaté Marty jsou 
připravené zábrany. Odvážili jsme se přiblížit ke skupince, která před 
domem diskutovala. Oslovili jsme slovenského papežského ceremo-
niáře Lubomíra Welnitze, zda bude možné už dneska se pomodlit u tě-
la zesnulého papeže. Pokynul rukou a my mohli jít rovnou dál. 
 

S bázní jsme vstoupili do Domu svaté Marty, kam se pochopitelně 
nemohlo běžně vcházet, když zde bydlel papež. Došli jsme na konec 
chodby až do kaple, odkud během covidu papež František dennodenně 
vysílal mše svaté, které byly velkým povzbuzením pro lidi na celém 
světě. Teď ráno byla ještě kaple poloprázdná. V lavicích byli 
roztroušeni lidé, klečeli a modlili se. Ticho prozrazovalo posvátnou 
úctu přítomných k zesnulému. 
 

Vypravili jsme se k oltáři. Před ním ležel v otevřené rakvi papež 
František. Přišli jsme až k němu a poklonili se. Papež měl pokojné 
zavřené oči, byl oblečen do červeného liturgického roucha, v sepnutých 
rukou držel růženec, na ruce měl prsten a na nohou černé boty. 
U rakve plápolala velikonoční svíce a stála čestná stráž Švýcarské 
gardy. Usadili jsme se do lavice a ponořili se do modlitby. Nikdo 
nerušil focením, nikdo nás nehonil, mohli jsme zde klečet, jak dlouho 
jsme chtěli. 
 

Až po dvaceti minutách jsme se zvedli, ještě jednou se poklonili tělu 
milovaného papeže a vryli si do paměti poslední pohled do jeho 
obličeje. Vyšli jsme ven a šli se nachystat ke slavení mše svaté. 

V podzemí Baziliky svatého Petra, tam, kde je pohřbena celá řada 
Františkových předchůdců, v kapli Madonna della Bocciata, v níž 

téměř padesát let odpočívaly pozůstatky našeho otce kardinála Josefa 
Berana, jsme slavili mši svatou, přinesenou ve velké vděčnosti za 

papeže Františka. 
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ilí čtenáři, možná Vás nepřekvapí, že hlavním současným 
tématem života v Nepomucenu je jubilejní rok a vše 
s ním spojené. Využil jsem proto tak zajímavého podnětu 
a zeptal se obyvatel naší koleje, zda v souvislosti s ním už 
nezažili něco, o co by se zde v Brázdě s Vámi chtěli podě-

lit. V malé anketě jsem se pro Vás ještě navíc dozvěděl, že pro většinu 
z nás, kteří momentálně v Nepomucenu žijeme, je to poprvé, co může-
me zakusit svatý rok přímo v „srdci“ katolické církve – a také toho 
náležitě využíváme, již téměř všichni jsme prošli svatými branami ve 
všech čtyřech hlavních římských bazilikách! Ti pak, kteří už znají věčné 
město zaplněné jubilejními poutníky z minulosti, potvrzují, že letos je 
jich jistě mnohem více, než pamatují! 
 

Nyní ale už nechme promluvit naše dotázané, protože nám mají oprav-

du co říct! 

Jsem rád, že se mohu projít čas od času svatými branami. Pro mnohé 
je náročné větší množství lidí v Římě, ale pro mě je tu i pozitivní 
stránka, totiž možnost setkání s lidmi, kteří právě kvůli jubilejnímu 
roku přijíždějí. 
 

Když jsem začátkem roku provázel poutníky a prohlíželi jsme si svatou 
bránu, vysvětloval jsem jim, že většinou ji naleznou zazděnou. Často 
říkám lidem, chtějí-li ji vidět otevřenou, musí přijet na svatý rok. Letos 
říkám: „Chcete-li ji vidět zazděnou, přijeďte za rok!“ 
 

P. Roman Dvořák 
 

PTALI JSME SE 
V NEPOMUCENU 
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Svatý rok je pro mě posledním rokem v Římě. Téma naděje se tak 
prolíná a doplňují s tématem vděčnosti a zároveň také očekávání 
nových věcí. 
 

Při průchodu svatou branou v Lateránské bazilice jsem zabředl do 
rozhovoru s dobrovolníky, kteří ji „střeží“. Mimo jiné jsem se dozvěděl, 
že jsou jediným společenstvím, které prý Vatikán znává jako nástupce 
templářů. Co na tom, že mi to říkal potetovaný chlápek s bradkou 
a stříbrnou náušnicí. Je povzbudivé vidět, kolik lidí nezištně nasadí své 
síly, aby ostatní mohli prožít pouť ke svatým branám organizovaně, 
bezpečně a požehnaně. 
 

P. Petr Soukal 

Jednou ve Vatikánu mě oslovily nějaké mladé španělské turistky, 
a ptaly se: „Otče, my jsme teď prošly tou svatou branou.  Co to zname-
ná?“ Když má odpověď přesáhla jednu větu, skočily mi do řeči, že jsou 
jim tím odpuštěné hříchy, a s tímto svým řešením vypadaly zcela 
spokojeně a saturovaně. Tak jsem jim požehnal a měl jsem uvnitř 
radost, že svatokrádežné přijetí odpustků není smrtelný hřích. 
 

O to větší mám od té doby radost, když někdo opravdu splní podmínky 
pro přijetí odpustků a projít svatou branou pro něj není náhražka 
snahy, ale její završení. 
 

Co se týče Nepomucena, asi největší radost mám z toho, že můj taťka 
na jubileum vyrazil na pěší pouť z Assisi do Říma, a my ho mohli na 
závěr u nás v koleji ubytovat; že mu můj pobyt tady mohl takto 
pomoct. 
 

P. Jan Kříž 
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Vždy člověka mile potěší, když během návštěvy římských bazilik 
a jiných míst narazí neočekávaně na známé tváře. Osobně považuji za 
symbolické, že svatý rok mi umožňuje se v Římě vidět s mnoha lidmi, 
se kterými jsem se ani v naší vlasti dlouho nesetkal. 
 

P. Michal Staufčík 

Jubilejní rok v Římě může být hluboce obohacující zkušenost 
nabízející jedinečný pohled na dějiny lidstva. Věčné město je 
prodchnuté historií, uměním, architekturou a spiritualitou, což z něj 
dělá ideální místo pro zamyšlení a rozjímání. Když jsem procházel 
historickými uličkami, zřetelně jsem cítil tu tíhu staletí dějin lidstva. 
Od majestátnosti Kolosea po krásu Michelangelovy Sixtinské kaple, 
římské dominanty jsou svědectvím lidské kreativity, vytrvalosti 
a důmyslnosti. 
 

Jubilejní rok, oslava milosrdenství a odpuštění, může být mocným 
upozorněním na lidskou schopnost růstu, vykoupení a obnovení. Když 
jsem přemýšlel o vývoji lidstva, uvažoval jsem o spletitosti lidské 
povahy, o zápasech a vítězstvích napříč generacemi a o neustále 
pokračujícím hledání smyslu a cíle. Jubilejní rok může být mocným 
milníkem osobního zamyšlení, duchovního růstu a hlubšího pochopení 
společných zkušeností a tužeb lidstva. 
 

Na jedné dojímavé křížové cestě ve farnosti, kde letos vypomáhám, se 
udál pozoruhodný incident. Během toho, co se účastníci pravidelně 
střídali v nesení dřevěného kříže, odmítla jedna žena předat ho 
komukoli dalšímu po několik zastavení. To zapříčinilo rozmrzelost 
mezi ostatními ženami, které jinak měly být na řadě. Ta ironie mě 
zasáhla: symbol Ježíšovy oběti a pokory se stal příčinou sporu. Nemohl 
jsem s tím nic dělat, ale uvažoval jsem: pokud jsme tak dychtiví nést 
nějaký dřevěný kříž, jak moc ochotní jsme nést každodenní tíhu života 
s důstojností a pokorou? 
 

Tato má zkušenost zve k zamyšlení se nad pravým významem nesení 
něčího kříže a nad lidskou tendencí přisuzovat symbolům velkou 
hodnotu. Nad tím, jak se stavíme k duchovním úkonům a zároveň jak 
přistupujeme k obtížím života. 
 

P. Jobin Joseph VC 
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Je to pro mě jedinečná a mimořádná zkušenost nejen kvůli samot-
nému jubilejnímu roku a změně na papežském stolci, ale i kvůli tomu, 
že v tomto roce finišuje a vrcholí má seminární formace a, dá-li Pán, 
budu vysvěcen na jáhna. I při veškerém napětí a shonu, které to obná-
ší, je to pro mě rok hojných milostí a vděčnosti. 
 

I když je to často únavné a vyčerpávající, jsem velmi vděčný za pout-
níky z řad mých přátel a známých, které mohu ve svatém roce v Římě 
přijímat a provázet. Mnozí z nich zdaleka nejsou kovaní katolíci 
a z jejich otázek a zájmu mám obzvláštní radost. 
 

Rozhodně nejsilnějším okamžikem byl večer osmého května, památka 
Panny Marie Prostřednice všech milostí. Spolu s autobusem poutníků 
z mého rodného kraje jsme slavili mši svatou u nás v Nepomucenu 
a společně jsme prošli všemi čtyřmi svatými branami. Po náročném 
dni jsme v šest hodin večer poklekli u hrobu apoštola Petra ve Vati-
kánské bazilice. Pomodlili jsme se Vyznání víry a Odpočinutí věčné za 
papeže Františka. Dodal jsem ještě: „Za dobrou volbu nového papeže.“ 
A jakmile jsme vyslovili první dvě slova „Otče náš“, zvenku ze Svato-
petrského náměstí se ozval výkřik tisíců hlasů a všichni, kdo byli 
v bazilice, se dali do běhu k východu. Bílý kouř, blesklo mi hlavou. 
Když jsme dokončili modlitbu, klečeli jsme v naprosto liduprázdném 
velechrámu a v očích některých poutníků se leskly slzy dojetí… 
 

Vojtěch Kolář 

Článek připravil Vojtěch Švarc 
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dyž jsem před třemi lety dorazil do Říma jako semina-
rista, netušil jsem, jak hlubokou a významnou cestu pro 
své povolání mám před sebou. A už vůbec jsem netušil, 
že můj poslední rok bude zároveň rokem mimořádným – 
Jubilejním rokem 2025, rokem Poutníků naděje. Dnes, 

kdy se pomalu chystám zakončit zde svoje studium, cítím, že se ve mně 
zrodilo něco, co bych rád předal dál – ne jako hotový návod, ale jako 
osobní zkušenost, jako tip, jak tento svatý čas skutečně prožít. 
 

Svatý rok není o tom „stihnout všechno“. Když jsem poprvé slyšel 
o otevření Svatých bran, o organizovaných poutích, o velkých litur-
giích, měl jsem pocit, že musím být všude. Ale postupně jsem pochopil, 
že být poutníkem naděje neznamená spěchat od jedné události 
ke druhé. Znamená to zpomalit, vnímat Boží přítomnost ve všedních 
věcech, dovolit si být tichý a naslouchající. 
 

Naděje není křiklavá. Není to triumfální emoce. Je to hluboký vnitřní 
pokoj, který pramení z vědomí, že Bůh je stále se mnou. Jak to vyjádřil 
papež Benedikt XVI., když říká: „Naděje je Božím darem, hluboko 
ukrytým v srdci člověka, a naším úkolem je o něj pečovat.“ V tomto 
roce jsem si tuto naději připomínal každý den – ať už při osobní mod-
litbě v některé z římských bazilik nebo při obyčejném setkání s pout-
níkem, který se přišel třeba jen zeptat na směr své cesty. 
 

A právě tady je můj první tip: hledejme ticho uprostřed ruchu. Řím je 
plný lidí. Ale i uprostřed davů je možné najít tiché místo – třeba 
v bazilice sv. Kříže, v zahradě Lateránské baziliky anebo při večerní 
adoraci v naší kapli. Tam, kde ustane hluk, začíná mluvit Bůh. A právě 
tam často zní ta největší naděje. 

POUTNÍKEM NADĚJE 
V ŘÍMĚ I V SRDCI 
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Druhý tip je možná překvapivý: nedívejme se jen na sebe, ale buďme 
přítomnými pro druhé. Papež František řekl: „Jádrem křesťanského 
života je dar přátelství s Pánem. Toho přátelství, které nás osvobozuje 
od smutku individualismu a života bez smyslu.“ Kolikrát jsem se 
v Římě topil v otázkách o budoucnosti, ale právě ve chvílích, kdy jsem 
byl pro druhé – třeba jen naslouchal nějakému životnímu příběhu 
nebo trpělivě vedl skupinu poutníků na mši svatou – jsem zakusil 
hlubokou radost. Naděje totiž není něco, co si zamkneme uvnitř. Je to 
plamen, který roste, když ho sdílíme. 
 

Třetí tip je jednoduchý a zároveň zásadní: zůstaňme učedníky. Papež 
František často připomínal: „Pouze když zůstáváme učedníky, můžeme 
být služebníky a misionáři.“ V semináři nás učí mnoha věcem – 
teologii, liturgii, jazykům a všemožným odbornostem – ale pokud 
ztratíme srdce učedníka, jsme v nebezpečí stát se profesionály bez víry. 
A co víc, bez naděje. Papež nás varuje před kněžími, kteří ztratili 
schopnost učednictví a „zvolili cestu podnikání“. To je pokušení i dnes: 
být efektivním a výkonným „dobrým správcem“. Ale v jádru kněžství 
není výkon. Je tam vztah. A vztah s Kristem je vztah naděje. 
 

Další důležitý rozměr – a můj čtvrtý tip – je nezapomenout na lidskost. 
Papež František řekl krásnou věc: „Když si kněz neumí hrát s dětmi, je 
ztracen.“ Věděl jsem, že kněžství je duchovní služba. Ale čím více se 
blížím konci studia, tím více chápu, že je to také velmi lidská služba. 
A naděje není vždy jen v modlitbě nebo na kazatelně. Někdy je ve spo-
lečném obědě, v úsměvu, v rozhovoru při dešti anebo v blízkosti, když 
obejmeme bez zbytečný slov.  
 

Poslední tip je ten nejdůležitější – 
vraťme se ke zdroji. Svatý rok je 
plný příležitostí, ale ten největší 
zázrak se děje stále stejně. V Eu-
charistii. Ve svátosti smíření. V  a-
doraci. Tam se rodí skutečná na-
děje – ta, která přemáhá smrt, ta, 
která uzdravuje zlomená srdce, ta, 
která proměňuje obyčejný den 
v prostor pro milost.       

Petr Vršinský 
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měsíci květnu obyčejně naši milí bohoslovci pronášejí 
svá cvičná kázání, většinou zaměřená na osobu a význam 
Panny Marie. Rád bych v této souvislosti „recykloval“ 
dvoje punkta (body k rozjímání, které spirituál třikrát 
týdně nabízí bohoslovcům), která mi stále leží na srdci. 

Při Zvěstování Panna Maria řekla andělu Gabrielovi: „Jsem služebnice 
Páně; ať se mi stane podle tvého slova.“ Mariino Ano, které zaznělo, 
bylo míněno k určitému způsobu života, nikoli pouze k jednorázové 
události. Svými slovy „Ať se mi stane“ mínila říci, že spoléhá pouze na 
Boha, protože andělovým slovům úplně nerozuměla. 
 

Baví mě „hrát si“ s různými biblickými překlady. Ve Velké Británii, 
kam jezdívám sloužit mši sv. pro naši česky mluvící komunitu, se 
používá takový biblický překlad, kde Mariina odpověď zní: „Let it be to 
me according to your word.“ Odtud už je jen krůček k tomu pohrát si 
trochu se slovy a něco z té hry i vytěžit. Jistě i vy znáte stejnojmennou 
píseň od mé milované skupiny Beatles, Let It Be. Jejím autorem je 
přední člen skupiny Paul McCartney. 
 

Beatles byli ve své době něco jako kometa, která hořela a jasně zářila. 
Skupina založená r.1960 teenagery v anglickém Liverpoolu se rozpad-
la v roce 1970. Jejich posledním albem byla deska Let It Be právě 
z roku 1970. Pracovali na něm v časové tísni. Navíc kytarista George 
Harrison na několik dní opouští kapelu. Oba frontmani, John Lennon 
a Paul McCartney, lpí na svém osobním uměleckém přínosu a neustále 
se hádají. Oba jsou také pod vlivem svých nových milostných vztahů 
s Yoko Ono a s Lindou (pozdější) McCartney. Kapela je na pokraji sil. 
Ale jak známo, skrze napětí může vzniknout velké umění. 

LET IT BE 
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Při rozpadu hudební skupiny by bylo snadné si myslet, že každý 
rozcházející se člen je plný naděje, a těší se na další samostatnou cestu. 
Ale může to být i období smutné, jak tomu právě nasvědčuje 
McCartneyho žalostná, dnes už klasická píseň „Let It Be“. Právě v ní se 
projevuje McCartneyho genialita, protože působí velmi nadčasově. 
„Times of trouble“ (časy nesnází), „Mother Mary“ a „Hour of 
darkness“ (hodina temnoty), to všechno jsou slovní spojení, která 
McCartney v písni používá, aby skladbu učinil nadčasovou a odvedl 
naši pozornost od toho, že to je hlavně jeho srdce, o němž píseň zpívá 
bezprostředně. Ano, má zlomené srdce. Jeho kapela brzy přestane 
existovat. Jeho přátelství jsou zpřetrhaná. Je na rozcestí. A on to ví. Co 
tedy udělá? To, co mu jde nejlépe: napíše píseň. 
 

Sám autor na okolnosti vzniku písně často v rozhovorech vzpomíná. 
Jeho matka jménem Mary byla věřící katolička původem z Irska 
(příjmení McCartney podobně jako Lennon jsou irského původu). 
Zemřela, když byl Paul ještě chlapec. Koncem 60. let, právě v období, 
kdy mu bylo těžko a zažíval zmíněný stres, za ním maminka Mary 
přišla ve snu a říká mu: „Bude to v pořádku. Let it be.“ To můžeme 
přeložit jednak „nech to být“, ale také „nech, ať to je“. Je to výrok 
směrem k čemukoli, co se děje a co nemůže člověk ovlivnit. Paul se 
ráno probudil a měl v sobě pokoj. A hned napsal tuto píseň. Kéž i vám 
pomůže čerpat pokoj při jejím poslechu. 
 

Paul byl často dotazován, kdo je onou „mother Mary“, jestli to není 
Matka Boží Panna Maria. Odpovídá, že jde o jeho maminku, ale pokud 
si tam věřící lidé chtějí dosadit Pannu Marii, je to v pořádku a je rád, že 
píseň má více vrstev a interpretací. V Lukášově evangeliu Panna Maria 
odpovídá andělovi na sdělení Boží vůle v originále γένοιτό μοι = let it 
be done to me, „ať se mi stane“ = nechť tak jest – nech, ať to je. 
 

Proti spoustě věcí v našem životě se bouříme, ač s nimi nemůžeme nic 
dělat. Potřebujeme se učit je přijímat, tzn. nechat je, aby byly, nechat je, 
ať jsou. Je to pozvání snažit se odhalovat Boží prozřetelnost, rozlišovat 
Boží vůli. Je velkou moudrostí a přináší velkou svobodu ke spoustě 
věcem dokázat říct: ať to (tak) je, let it be. K čemu se cítím zván/a říct 
„let it be“ právě v tomto období, v těchto dnech? „Nech to být“ není 
pozvánka k rezignaci (nech to bejt!), nýbrž k přijetí. „Nechej to, ať to 
je!“ „Nechej to, aby to bylo!“  

P. Tomáš Roule 
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eden můj spolubratr je proslulý tím, že vypadá, jako by 
neuměl do pěti počítat (kterýžto dojem ještě umocňují 
silné „půllitrové“ brýle), ale přitom je neuvěřitelně 
mazaný a praktický člověk. Přesvědčil se o tom i jeden 
mocný a bohatý podnikatel a agrobaron, říkejme mu 

třeba pan Žabiš. I stalo se, že za tímto páterem „Otíkem“ přišli nějací 
lobbisté, aby mu nabídli, že pan Žabiš by milostivě odkoupil za nějaký 
milion nebo dva jisté hrozné a bezcenné farní pozemky, protože jsou 
v sousedství jeho polí. Kněz se na ně upřeně zahleděl zpoza velkých 
masařkovských brýlí a nasadil svůj obvyklý bezelstný úsměv: „No 
pánové, takže vy jste mi vlastně přišli udělat službu, že? Ale já jsem si 
čirou náhodou před měsícem nechal udělat znalecký posudek na ty 
pozemky a ten pán říkal, že mají cenu několika desítek milionů, proto-
že se tam má v blízké budoucnosti plánovat výstavba rodinných dom-
ků… takže se s vámi budu bavit, až když mi dáte nějakou seriózní 
nabídku.“ Agenti byli jako opaření a rychle odkráčeli. Když dorazili na 
další schůzku, kněz je uvítal svým širokým úsměvem a bodře zahlaho-
lil: „Tak pánové, čekám, čím mě ohromíte!“ Po několika dalších kolech 
pak lobbisté své nabídky notně korigovali a nakonec kapitulovali se slo-
vy: „Pane faráři, pan Žabiš přistupuje na Vaše vyděračské požadavky.“   

~ 
Jiný kněz, můj dobrý přítel a příslušník Vyvoleného národa hovořící 
plynně hebrejsky, mi vyprávěl následující příhodu. V neděli po posled-
ní dopolední bohoslužbě, když už přemýšlel, kde sežene něco k obědu, 
si všiml, že na něj před kostelem čeká nějaký člověk. Začal naléhat, že 
nutně potřebuje, aby mu farář vysvětil byt, že je to urgentní a už s tím 
nemůže déle otálet. Spolubratr si tedy utáhl opasek a vydal se s pánem 

Z DENÍKU VENKOVSKÉHO 
ADMINISTRÁTORA 
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k novému bytu. Žadatel si přál, aby to „vzal pořádně,“ takže krom ob-
vyklé žehnací formule a hojného kropení svěcenou vodou ještě přidal 
několik latinských modliteb a dva žalmy, které uměl zpaměti. Po skon-
čení obřadu se objednavateli viditelně ulevilo. Kněz se ho zeptal: 
„Prosím Vás, a co se tu dělo tak hrozného? Strašilo Vám tu nebo se tu 
děly nějaké paranormální jevy? Nebo se tu stala nějaká vražda?“ Pán 
bezelstně odvětil: „To ne. Ale je dobře, že jste to tu všechno po těch špi-
navých Židech vykropil svěcenou vodou!“ Kdyby jenom tušil… 

~ 
Jako bohoslovec jsem byl na prázdninové praxi také u kněze, jehož 
farnost zahrnovala i jistou vietnamskou tržnici. V kostele měli pravi-
delně mše sv. ve vietnamštině pro zdejší komunitu. To, že bude jejich 
národní bohoslužba, se dalo poznat podle toho, že se v neděli v podve-
čer přihnal obtloustlý malý Buddha, který zazvonil na zvonek u fary 
a hned, jak se mu otevřelo, zahlaholil: „Otevžít kotel!“. Po skončení litur-
gie pak opět přiběhl a dožadoval se „Zažít kotel!“. Obvykle otevírání 
a zavírání kostela bylo na někom z fary, jelikož Vietnamci od něj klíče 
neměli a po kostelnících tuto další šichtu již nešlo žádat. Nicméně ve 
farnosti se objevila jedna dívčina, která pracovala ve státní správě 
a jednou nám sdělila své zážitky z nějaké inspekční kontroly u zdejších 
Vietnamců na tržnici. Inspekce dostala nějaký podnět od občanů, takže 
přijela danou záležitost prošetřit. Zjistila ale, že majitel stánku neumí 
skoro vůbec česky. Byla tedy přivolána soudní tlumočnice z vietnam-
štiny. Inspektor zavelel: „Zeptejte se ho, jestli má povolení k prodeji.“ 
Dáma se na Asiata soustředěně zadívala a pak velmi pomalu a nahlas 
s výraznou artikulací pronesla ryzí češtinou: „Ten papír máš?“ Inspek-
tor oněměl a po chvíli řekl: „Prosím Vás, to snad nemyslíte vážně? Vy 
neumíte vietnamsky? Kde jste dostala to kulaté razítko?“ Tlumočnice 
se jala dotčeně obhajovat a neustále opakovala: „Nebojte, když člověk 
mluví dost nahlas a pomalu, oni rozumí.“ Někteří nepomucenští alum-
ni se tímto lingvistickým pravidlem u zkoušek na Lateránské univerzitě 
řídili také a vzhledem k úspěšnosti jejich akademických studií na této 
teorii možná něco bude. 

~ 
Na samostatný díl z deníku venkovského administrátora by vydaly 
všechny možné příhody z jednání s památkáři. Ze všech vyberu násle-
dující dvě, dle mého nejvíce výmluvné. K mému sousedovi, který chtěl 
opravovat jakousi zídku okolo jednoho ze svých kostelů, se objednala 
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nová památkářka, aby k tomu řekla své. Energická a ambiciózní dáma 
přesvědčená o své vzdělanosti, důležitosti a hlavně o své moci začala 
starému knězi (působícímu zde déle, než ona sama byla na světě) dělat 
přednášku o tom, jak je naprosto vyloučené, aby danou zeď strhli, 
protože se jedná o barokní zdivo. Stařec ji chvíli poslouchal a poky-
voval hlavou. Když se úřednice nadechovala k další litanii, zavolal jen 
na starého kostelníka: „Hej Franto, řekni tady mladé paní, jak je to 
s tou zdí.“ A Franta odvětil: „Milá paní, tohle není žádný baroko, tady 
nikdá žádná zeď nestála. Tuhlenc jsme tu postavili v šedesátých le-
tech.“ A bylo ticho jak po smrti varhaníka… 

~ 
Nyní druhá příhoda, která se stala mně. Čirou náhodou jsme také 
potřebovali opravit hřbitovní zeď okolo jednoho venkovského kostela 
a jelikož padala, udělalo se to tak nějak po venkovsku, takže chlapi se 
v neděli po mši na to podívali, v pondělí shromáždili materiál a do 
konce týdne brigádnicky celou akci provedli. Stavební technik vika-
riátu sice nebyl moc šťastný, když se o všem dozvěděl až jako poslední, 
ale v zásadě jsme mu ušetřili plno práce. Trochu nám vyčinil, že by tam 
měl být stavební dozor, nahlášení příslušným úřadům a kdesi cosi, ale 
v zásadě byl na naší straně. „Horší to ale bude,“ říkal, „až se na to při-
jede podívat památkářka z okresu. To jí prostě nemůžeme zatajit.“ Bylo 
vidět, že z té dámy má strach. Farníci ho ale uklidňovali, že to určitě 
dobře dopadne, hlavně když u toho bude starej Kadeřábek. Ani já, ani 
technik jsme nechápali, co tento věkovitý statkář s tím má společného, 
ale byli jsme rádi, že když se ve smluvený den a hodinu objevila, nechy-
běl u toho ani tento tajemně zvěstovaný zachránce. Paní měla ve tváři 
směs uražené ješitnosti, úřední důležitosti a temné hrozby. Kriticky 
zkoumala kvalitní, leč poněkud rustikálně provedenou práci à la 
„golden czech Hände.“ V jednu chvíli už to nevydržela a začala se jí 
podlamovat kolena: „To je strašné, strašné, taková katastrofa… jak jste 
to mohli takhle zprznit! A Vy, pane faráři, takový vzdělaný člověk, jak 
jste jim to mohl dovolit? Vždyť to jsou jenom venkovští balíci!“ V tu 
chvíli ale přistoupil k ženě zalykající se nepředstíranými vzlyky starej 
Kadeřábek, začal ji hladit svou hřmotnou pravicí po hlavě jako malé 
dítě a konejšivě opakovat: „No tak, holčičko, holčičko... to bude dobrý“. 
Dáma se podivuhodně uklidnila a po pár smířlivých větách nasedla do 
auta a odjela. Teprve poté mi pan Kadeřábek prozradil, že památkářka 
od něj už před lety koupila pozemek v sousedství jeho statku a jezdí 
tam přes léto na chalupu, takže je mu velmi zavázána. 

P. Josef Bláha 
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